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MEMORANDUM ~ ~ 

No. 678 

Van : Drs. E. H. van der Beugel (DGEM) cc 

Aan : M 

Onderwerp : Plannen J\lIr Bl ai s se 

Het pl an 
Het h i ern 

plan Bl a i s se . 

s eizoen beg int op gang te komen . 
ol gende heeft betrekki ng op he t 

I k zend U een not i t i e van Pro f . Kymmel , d ie 
i k ze er lezens waar d vind , omdat ze ook i ngaat op de ve r 
s chill ende te chnis che mogeli jkh eden , d i e de pl annen van 
de Heer Bl a i sse bi eden . 

Inmidde l s i s ook een pl an van de Heer Larock 
verschenen , dat ons door ]) ; S werd toegezonden , vergeze l d van 
e en ui t trekse l uit dat pl an . Mi jn e erste indruk ervan is , 
dat he t een i mmense croquet i s van Uw eigen gedachten , 
straatsb ur g- i de eën , van Houtte - redevoeri ngen en EL~S- en 
Bl ai s se- gedachten . I k hoop U v andaag of morgen een critische 
beschou'wing van het pl an van de Heer Larock te doen toekomen . 
Aan de nota van de Heer Kymme l ten aanzien v an het plan 
Bl ai s se v.'i l de i k nog een paar opmerk i ngen verbinden . 

1) I k ben h et er he l emaal c ee eens , dat het een zaak 
van po li t i ek be l e i d i s om n i et negatief te zijn en ruimt e 
te l aten voor het jonge leven , dat i n de l ente weer zi jn kans 
kri j gt . 

Wanneer er een politiek e beslissing wor dt genomen 
door te z eggen "laa t dit soort plannen maar i n Straat sb urg 
besproken worden rt , dan h eb ik daar geen enkel bezwaar t egen . 

2) Dit neemt n i et weg , da t wij vo or intern gebruik 
de r ealite it van de r geli j k e denkbee l den toch we l moeten 
to etsen en i k vind , da t de bij dr age van de Heer Kymnlel daartoe 
zeker nutt i g i s . 

3 ) Ik kan n i et anders dan tot de conclusie komen , 
dat de pl annen v an de Heer Bf a i s se een groe pering zijn van 
verschillende reeds bestaande en vas t gelopen gedachten , die i n 
de Euro pese samenwerking z i jn opgekomen . 

4) Hoe nuttig Parlement a ir e voorbe r e i di ng , Parlemen-
t a i re dr uk , Parlement aire gisting , Parl ement air e f ant asie 
en Pa r l ementa i r contac t oo k mo gen zijn , he t zijn uitei ndeli jk 
alleen de Regeringen die over derge lij ke zaken kunnen b e s l is 
s en . ])i t ge l d t ZEke r vo or de pl annen , waarbij spr a.'I{e is 
van a anzienlij k e fi nanciële of fer s . I k meen uit de stukken 
te he bben be grepen , dat de t 100 mln ui t de nat i onale t he
s a ur i e moeten komen en n iet uit h et overgehouden r ei sge l d van 
de Parl ementariërs . 

5) De Heer Bl a i s se heeft kennelij k bedoel d om het pre -
integr atie el ement uit zijn pl annen z ove el moge lijk te ecar
teren . .. anne er h ij echter z eg t op blz . 2 , dat "d e ont ' i kkelings 
pl annen d i enen te \:o rden gericht op een verhoging van de 
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MEMORANDUM 

Va n: Drs, E, H, van der Beugel (DGEM) 

Aan: 

Onderwerp : 

I ;J3'ïV2- 'SS -22 

productiviteit , in het bijzonder in die sectoren , welke een 
minder gunstige concurrentie-positie innemen , mits deze 
sectoren naderhand bij de openstelling der grenzen , waarbij 
de natuurlij ke productie- voorwaarden tot hun redht zullen 
komen , levensvatbaar zijn" , dan raakt hij daar de kern van 
het probleem. 

Waar en op welke plaats in de pla.nnen,b . v . ten 
aanzien van Zuid-Italië, is het mogelijk om een garantie 
tot de openstelling der grenzen te krijgen wanneer men 
volstaat met het doen van bijdragen en geen invloed heeft 
op het daarna te volgen beleid? Deze invloed kan alleen 
bestaan door het hebben van gemeenschappelijke organen . 

6) Het is economische onzin om als twee doelstellingen 
van de integratie ongenuanceerd te vermelden : 

a) optimale arbeidsverdeling; 
b) volledige werkgelegenheid . 
Men zou het hele alphabet kunnen afwer ken , maar 

men ont gaat daarbij de reële moeilijkheden , welke onder meer 
daaruit voortvloeien , dat velen in .Europa integratie in 
wezen niet willen , omdat ze bang zijn , dat een optimale 
arbeidsverdeling een volledige werkgele genheid zal tegengaan 
of bemoei lijken . 

Over het hele probleem van de economische politiek 
in een geintegreerd Europa is naar mijn mening te weinig 
nagedacht . Wij moeten bij het beoordelen van plannen en het 
maken van ei gen plannen oppassen om niet in de oude liberale 
economie terecht te komen en als wij daarin terecht komen , 
dan moeten wij ons dat tenminste goed realiseren . 

7) Een Sunfed is iets anders dan een Europa- fed . 
De Sunfed wordt gedragen door de heel specifieke conceptie 
van de onder- ontwikkelde gebieden in Azië en Afrika, met 
alle politieke consequenties daaraan verbonden . Wanneer wij 
over Europa praten, dan praten wij over een gebied , waarin 
de economische betrekkingen tussen de landen zeer hecht zijn 
en voortdurend pogingen worden gedaan om die betrekkingen 
te verbeteren . De Sunfed is iets nieuws . De gedachte aan 
Europese hulpfondsen moet zeker niet verworpen worden , maar 
is niet nieuw , vele malen geprobeerd en vele malen om zeer 
specifieke redenen mislukt . 

In een atmosfeer , waarin wij b . v . met Italië 
maandenland vechten om het wel of niet verhogen van de goud 
quote in de BEU , is het moeilijk denkbaar , dat wij tijdens 
dit gevecht enige tientallen millioenen dollars aan Zuid
Italië schenken . Dit is geen argument pro of contra , maar 
wel een poging om te bewijzen , dat men Sunfed-gedachten niet mnÈr 
meer op Europa kan toepassen . _Xl':!2XIÎl:tIaX'Ii1amXIlH~mxiMutIxltlmm'jlmlJl 
jmHmMmxmïmtS5mx~~m~x~x~mmm~mxIÎl~mxm±m±mx.mlmmXmEgEmx~xmEMxmn 
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MEMORANDU M 

Van: Drs, E, H, van der Beugel (DGEM) 

Aa n: 

Onderwerp : 

I :.13 , '42-'53-22 

8) De cri teri a vo or het Fonds , die Mr Blaisse op 
blz . 5 noemt , zi jn niet voor te genspraak en ook niet voor 
aanvaarding vatbaar. De stelli ng , dat het Fonds b . v . uit
keringen kan geven om nie t, of op crediet of garanties 
kan geven , is een uitputtende opsomming van wat een Fonds 
überhaupt kan doen en zo is het met de andere punten vrijwel 
ook gesteld . Dit geeft dus geen houvast . 

9) Ten aanzien van de keuze OEEC, Raad van Europa , 
neig ik ook sterk naar de kant van de Raad van Europa , 
hoewel het doorlezen van de op deze onderwerpen betrekking 
hebb ende disc ussies mij niet heel optimistisch stemt ten aan
zien v an de re s ultaten . Parlementaire druk kan ook op het 
bel e id in de OBEC werken , a l leen niet l n de OBEe . 

10) Wanneer een dergelij ke notitie beëindi gd is , komt 
men ste eds tot de conclusie , da t ze negatiever uitvalt 
dan is bedoeld . 

Ik wi l no gma al s herhalen, dat ik te gen de plannen 
v an de Heer Blaisse geen enkel bezwaar heb . I k vind ze 
a lleen niet erg reëel en ik vind , dat ze nergens het funda
ment van de moeilijkheden be s chrijven. 

22 - 3-5 
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No 683 

. 1. 

ftus~en 

Betreft: De plannen van de Heer Blaisse. 

Conform hetgeen is afgesproken, heb ik t.a.v. de 
concrete aanbevelingen, welke de Heer Blaisse doet in 
zijn laatste nota dd. 9 Maart jl., een aantal aantekeningen 
gemaakt, waarin een overzicht wordt gegeven van hetgeen 
in de afgelopen jaren reeds is voorgesteld en geschied • 
(vide de 4 bijlagen). 

De benaderingswijze van de Heer Blaisse gaat ervan 
uit, dat wij ons in Europa voorlopig zullen moeten be
perken tot een soort op gang houden van de economische 
samenwerking, waarbij hoogstens bepaalde pogingen zouden 
kunnen worden gedaan het gebied van die samenwerking wat 
te verbreden. Dit verbreden zou dan moeten geschieden in 
de vorm van het entameren van een aantal projecten die 
hij samenvat met het begrip Europees ontwikkelingsprogram
ma. 

Hoewel ik op deze benaderingswijze niet verder wil 
ingaan, zou men hoogstens kunnen zeggen, dat zij enigs
zins los staat van de gebruikelijke tegenstellingfM~xm±X 
~äX~xxamBiitk de conceptie van het scheppen van een vol
ledig vriJ:Pandelsgebied zoals door Minister Erhard en in 
wezen ook door de Belgen voorgestaan en ~ conceptie van 
een supra-nationaal gezag met beleidsbevoegdheden optre
dend op een gemeenschappelijke markt. 

Volgt men echter in beginsel de gedachtengang van de 
Heer Blaisse, dan zou men op tweeërlei wijze te werk kun
nen gaan: 

a) in de eerste plaats zou men een algemeen samenvattend 
programma kunnen entameren met de bedoeling daarvoor ook 
een nieuw orgaan, b.v. een Europees investeringsfonds 
te creëren, dat de plannen moet verwezenlijken. Dit is, 
als ik het goed zie, de gedachte van de Heer Blaisse. 

In bijlage 1 vindt U een overzicht van hetgeen op 
dit gebied in het verleden aan de orde is geweest. Het 
stemt niet tot veel optimisme. Daar staat tegenove~ 
dat men wel weer aan een algemeen plan als het SUN~~D 
mee wil doen. Waarom dan niet ook aan een soort EURFED? 

Duidelijk dient een keuze te worden gemaakt tussen 
schenking of credietverlening. Dit laatste \ lijkt in 
Europa meer op zijn plaats. 

b) Inplaats van een dergelijke algemene alles tegelijk over
koepelende aanpak kan men zich een iets bescheidener, 
meer opportunistischer approach indenken, waarbij men dat 
concrete project aanpakt, dat zich toevallig voordoet. 
Hierbij kan men dan self ook initiatieven nemen wanneer 
men een goede gedachte heeft . Een dergelijke ad hoc op
zet heeft het voordeel, dat men variatie in de samenstel-
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ling van de groep kan brengen. 

Bij het bestuderen van de door de Heer Blaisse gesugge
reerde ontwikkelingsprojecten ben ik tot de conclusie gekomen, 
dat deze aan een tweetal eisen moeten voldoen om voor realisa
tie in Europees verband in aanmerking te kunnen komen, t.w. 

1e het moeten objecten zijn, waarbij de belangen van meerdere 
leden-staten îemoeid zijn en niet alleen die van één land. 
De grens is n et eenvoudig te trekken. Ter illustratie zou 
ik willen zeggen, dat een bodemonderzoek van de Groningse 
weiden, de aanleg van de verbinding Alkmaar/Petten, de bouw 
van arbeidersflats in Rotte rdam en het verbeteren van de 
melkvoorziening in Bordeaux typisch nationale objecten zijn, 
welke niet voor een Europese samenwerking in aanmerking ko
men. De kanalisatie van de Moezel, het ontginnen van Zuid
Italië, de bewapening en training met atoomwapens b.v. zou 
ik in beginsel wel voor een Europese aanpak in aanmerking 
willen doen komen. 

2e het moeten objecten zijn, die in vrijwel alle landen het 
voorwerp van overheidszorg zijn. Geologische exploratie, 
de vorming van boeren-coöperaties, het opleiden van fabrieks
meisjes en het transporteren van kolen moeten m.i. dus bui
ten beschouvnng blijven. 

Uitgaande van deze beide criteria blijven er dus niet veel 
iets belovende projecten over uit de opsomming op blz. 3 van 
de Heer Blaisse . Slechts op transportgebied zijn er enige re
sultaten geboekt en zijn er ook nog enkele fraaie mogelijkheden 
(zie bijlage 2). Helaas niet op het gebied van de energievoor
ziening. (zie bijlage 3). 

Wat de Ministers van Landbouw zullen entameren, moet nog 
blijken. De door de Heer Blaisse genoemde projecten voldoen 
m.i. echter niet aan de hierboven onder 1e gestelde eis, zodat 
ik geen aparte aantekening over de landbouw heb gemaakt. 

In de landbouw is m.i. wel zonneklaar een supra-nationale 
organisatie, optredend op een gemeenschappelijke markt, de 
enige uitweg. De hele kwestie van de supra-nationale organen 
en de gemeenschappelijke markt heb ik echter, zoals reeds opge
merkt, buiten beschouwing gelaten. 

Tenslotte zou ik wel nog een opmerking willen maken over 
de vraag van het milieu, waarin eventueel Nederlandse initia
tieven zouden kunnen worden geventileerd. De Heer Blaisse pre
fereert Straatsburg boven de OEES. Ik zou daar eigenlijk tegen 
in willen brengen, dat, naar mij is gebleken, in StraatSburg 
reeds zeer vele, vaak v~rstrekkende en stoutmoedige plannen 
zijn gelanceerd, doch tot op heden tot vrijwel niets hebben ge
leid. Waarschijnlijk moet dit worden geweten aan het feit, dat 
de parlementariërs in Straatsburg veel feller van de Europese 
toren blazen dan in hun eigen parlementen. 

Een tweede heel andere overweging tegen Straatsburg is, 
dat het geleidelijk gebruik is geworden, dat de aanbevelingen 
van de Assemblée aan de Ministers op economisch gebied door de 
inisters aan de OEES ter advies worden doorgegeven. Hierdoor 

ligt uiteindelijk het lot van dit soort plannen toch weer in 
handen van de OEES. 

Dr J . Kymmell. 
19 Haart 1955. 



DE ONTWIKKELING VAN ACHTERGEBLEVEN GEBIEDEN. 

A. De initiatieven en ideeën uit de Assembl~e van Straatsburg. 

1. Het bekende Straatsburg plan. 
Dit was gericht op de algemene ontwikkeling van de over

zese gebiedsdelen der West -Europese landen met een bijzondere 
nadruk op een verdere ontginning en verhoging van de productie 
van die grondstoffen, welke thans uit het dollargebied in 
Europa worden ingevoerd. Voorts zouden secundaire industrieën 
in die overzese gebieden moeten worden gestimuleerd en zouden 
de verschillende investeringsprojecten behoorlijk moeten wor
den gecoördineerd. Ook de landen zonder overzese gebiedsdelen 
zouden aan dit proces moeten kunnen deelnemen. De concrete 
aanbevelingen van de Assembl~e aan de 1·1inisters kV/amen neer 
op het volgende: 

1) de oprichting van een Europese investeringsbank voor dit 
doel; 

2) het sluiten van long-term contracten en het treffen van 
internationale overeenkomsten voor de levering van bepaalde 
hoeveelheden grondstoffen tegen een overeengekomen prijs; 

3) de instelling van een preferentiëel systeem tussen de 
Common Wealth landen enerzijds en de est-Europese landen 
en hun overzese gebiedsdelen anderzijds. 

Opgemerkt zij dat dit plan in de OEEC is besproken, 
alwaar het voorstel voor een Europese bank en de instelling van 
een preferentiëel systeem is afgekraakt en t.a.v. het voorstel 
voor het sluiten van long-term contracten het oordeel voorlopig 
is opgeschort. 

2. Plan voor de ontwikkeling van de afhankelijke gebieden in 
Afrika. 
Nu het plan voor het in ontwikkeling brengen van alle over

zese gebiedsdelen conform het Straatsburg plan niet is gelukt, 
heeft de Economische Commissie van de Assemblée haar energie 
op een beperkter terrein gericht en thans een ontwerp-resolutie 
gereed gemaakt voor de Assemblée, waarin een studie van het 
volgende wordt aanbevolen: 

a) de perspectieven, welke bestaan voor buitenlands kapitaal 
in de afhankelijke gebieden in Afrika en het inventariseren 
van de verschillende wettelijke en administratieve moeilijk
heden, welke buitenlandse ondernemingen in deze gebieden 
ontmoeten; 

b) wat moet worden ondernomen om het mogelijk te maken, dat 
nationaal en buitenlands kapitaal de nog onontgonnen hulp
bronnen in deze gebieden gezamenlijk · tot ontwikkeling brengen; 

c) welke maatregelen nodig zijn om buitenlands kapitaal tegen 
niet-commerciële - dus politieke - risico's te vrijwaren 
door middel van nationale wetgevingen etc. 

Deze resolutie is, naar ik heb begrepen, nog niet door de 
Assembl~e in behandeling genomen. 

3. Tenslotte zij vermeld, dat leden van de Economische Commis
sie kort geleden wat rondgereisd hebben in Italië, (Joego
Slavië) en Griekenland i.v.m. plannen van deze commissie om 
tot aanbevelingen te komen in de geest van het plan Straa tSburg, 
doch ericht op onontvn~elde ebieden in Euro a zelf. Nadere 
bijzonder e en oop ~ .z.. e unnen verstre ken. De indruk 
is echter onmiskenbaar, dat de plannen steeds bescheidener van 
opzet en wellicht ook reëler worden. 
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B. De OEEC. 

1. Met bepaalde plannen en projecten voor het helpen van de 
ontwikkeling der achtergebleven gebieden in de wereld in het 
algemeen heeft de OEEC zich niet bezig gehouden. 

2. Wel is er een periode geweest, dat men veel belangstelling 
had voor de samenwerking met betrekking tot het in ontwikke
lin bren en van overzese ebiedsdelen der leden-staten. In 
19 2 heeft een speciale commissie van deskundigen uit het 
bedrijfsleven op verzoek van de OEEC terzake een advies
rapport uitgebracht. Dit rapport bevat een soort intelligente 
catalogus van alle problemen, welke aspirant investeurs op 
hun weg kunnen vinden wanneer zij graag in overzese gebieds
delen van een ander land zouden willen investeren, alsmede 
een aantal aanbevelingen aan de gezagsdragers in die gebieden 
voor hetgeen zij moeten doen om het voor deze aspirant inves
teurs wat aantrekkelijk te maken hun kapitaal in die gebieden 
aan te wenden. Voorts doen deze deskundigen de suggestie om 
op te richten: 

1) een internationaal documentatie centrum voor het bestuderen 
en het geven van inlichtingen met betrekking tot de inves
teringsmogelijkheden en moeilijkheden in die overzese ge
biedsdelen; 

2) oprichting van een Europese financieringsmaatschappij voor 
het investeren in overzese gebiedsdelen. 

Het rapport is gepubliceerd, de leden zijn aanbevolen 
het rapport goed te lezen en verder hebben wij er nooit meer 
iets van gehoord. 

3. Activiteit met betrekking tot het tot ontwikkeling brengen 
van achtergebleven gebieden of bedrijfstakken binnen Europa. 

Op dit gebied zijn er verschillende initiatieven en idee
en geweest. Eerst heeft men getracht door het bevorderen van 
de coördinatie van investeringsprogramma's iets op dit gebied 
te bereiken. Dit bleek practisch niet mogelijk. Men heeft 
toen korte tijd gemeend iets te kunnen bereiken door een stap 
verder te gaan en dit heeft geleid tot het U bekende plan 
voor een Europese investeringsbank (Plan Petsche), dat par~ 
lel met het onvergetelijke Stikker plan is ingediend. 

Toen dit te hoog gegrepen bleek, heeft men meer de aan
dacht gericht op het liberaliseren van het kapitaalverkeer, 
in de hOop, dat de kapitaalbehoeften voor het tot ontwikke
ling brengen van deze gebieden wel spontaan het gevolg zouden 
kunnen zijn van de vrijheid van kapitaal-uitvoer en het weg
nemen van belemmeringen voor repatriëring van kapitaal. Hoe
wel op het gebied van de liber alisatie van het kapitaalver
keer geleidelijk wel iets werd bereikt

i 
bleef het probleem 

van de achterblijvende gebieden onopge ost. 

Thans wordt naar mi jn indruk overwogen weer een heel 
klein stapje verder .te gaan, gezien het voorstel voor een 
advies-commissie voor de Europese investeringen. Voor het 
hier aan de orde zijnde onderwerp betekent een dergelijke 
advies -commiss ie natuurlijk niets. 

De activiteiten overziend, blijkt wel dat men binnen 
Europa nog weinig is opgeschoten. Of echter het plan van een 
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Europese investeringsbank - doch dan in het gewaad van een 
Europees ontwikkelingsfonds - met succes opnieuw uit de la 
zou kunnen worden gehaald, is een vraag, welke ik niet met 
zekerheid bevestigend zou durven beantwoorden. Wellicht kan 
de bespreking van het plan Vanoni hiervoor weer een stimu
lans betekenen. Mochten de Europese leden van de OEEC finan
ci~le steun aan Italië voor de verwezenlijking van dit plan 
willen verlenen, dan kan dit natuurlijk op talloze andere 
wijzen nog geschieden, b.v. in de vorm van het instellen van 
een soort raad van beheer voor ontwikkelingsprojecten. 

C. ~ . Tot slot zou ik er in dit verband wel op willen wijzen, 
dat~ngelandJreeds zeer veel op eigen initiatief op dit 
gebied heeft gedaan. 

In de eerste plaats neemt het deel aan het Colombo Plan 
binnen het kader waarvan het zowel technical assistance 
geeft als ook grote bedragen ter beschikking stelt uit de 
z.g. ponden-saldi aan de verschillende landen. 

In de tweede plaats bestaan er voor het tot ontwikke
ling brengen van de ~oloniën de volgende instellingen: 

1. Het colonial development and welfare fund. Dit geeft geld 
voor niet - rendabele projecten, dus voor de zg. sociale 
infrastruc.tuur. Tot nu toe werd in 8 jaar tijds f: 125 mil
lioen geschonken. 

2. De colohial development corporation. Deze corporatie mag 
tot een maximum bedrag van ~ 100 millioenbesteden voor in 
beginsel w~l rendabele projecten. In de keuze en de finan
cieringsmethode is men vrij. (Lenen, participeren, zelf 
ondernemen, assisteren etc.). 

3. Tenslotte financieren de marketing boards voor bepa alde 
grondstoffen in bepaalde koloniën in West-Afrika uit het 
surplus van hun exportheffingen de verschillende regional 
production and development boards, welke weer onder het toe
zicht van de locale overheid staan. 

Tenslotte is begin 1953 opgericht de Commonwealth 
Development Finanee Company Ltd., een particuliere instel
ling, waarln benalve de Bank of England een aanta l grote 
industrieën en banken participeren, welke optreedt als een 
soort herstelbank voor verschillende projecten binnen de 
Commonwealth. Deze maatschappij is op gewone commerciële 
basis opgezet en leent en participeert reeds in de verschil
lende basisbedrijven in verschillende landen van het Gemene
best. 

D. Tenslotte zijn in de lKSq) het U bekende: 

1. Readoptatie Fonds, waarvan wij kunnen zeggen, da t het is 
bestemd voor het helpen van gebieden (en s peciaal arbei
ders), die achter dreigen te raken. 

2. Garantiefonds voor het dekken van leningen. 



INTERNATIONALE SAMENWERKING OP TRAl~SPORTGEBIED. 

1. Alle Europese intergouvernementele samenwerking op het 
gebied van transport is thans gekanaliseerd naar de z.g. 
Europese Conferentie voor Transport Ministers. Onder punt 
3 volgt een overzicht van de onderwerpen waarmee deze con
ferentie zich bezig houdt. 

De enige organisatie daarnaast welke nog een belang
rijke rol speelt, is de KSG. 

Onder dit overleg van de Ministers vallen de spoor
wegen, het wegvervoer, de binnenscheepvaart en het lucht
verkeer. Enigszins erbuiten valt de zeescheepvaart. Hierover 
is alleen overleg gaande binnen het kader van de O.E.E.C. 
(Maritime Transport Commission), welke zich voornamelijk 
bemoeit met de 50-50 clausule en andere vlagdiscriminaties. 

2. Hierdoor zijn thans uitgeschakeld.: 

a) de O.E.E.C. Transport Commissie-
b) de vroegere organisaties in Gen~ve; 
c) hiermede zijn ook vervallen de plannen opgeworpen en 

besproken in de Assemblée van straatSburg, t.w. in de 
eerste plaats het zg. plan Bonnefous, dat voorzag in de 
instelling van een supra-nationale Europese transport 
organisatie à la de KSG, als ook het zg. plan van der 
Kieft voor de oprichting van een Europees Transport Bu
reau, dat geen supra-nationaal karakter doch een inter
gouvernementeel karakter zou dragen. Aangezien beide 
plannen naar de huidige smaak der Ministers veel te ver 
grepen, en tenslotte hebben geleid tot de Europese 
Conferentie van Transport Ministers, kunnen zij verder 
buiten bespreking blijven. 

Alleen de E.C.E. maakt nog wel studies op transport
gebied in nauw overleg met de verschillende organisaties 
van transport-bedrijven, voornamelijk de Union Internatio
nale de Chemin de Fer en de International Road Transport 
Union. Het betreft hier uitsluitend specifiek technische 
onderwerpen zoals de procedure voor het geven van rij- en 
vervoersvergunningen, douane-:1brm'äLi tei ten, verkeerstekens 
etc. 

3. De Euro ese Conferentie van Trans ort Ministers in werking 
ge reden dd. 1 Januari 19 is van opzet en werkwijze 
gelijk aan de O.E.E.C. Zowel de verschillende technische 
problemen op transport gebied als ook het transportbeleid 
der verschillende landen - en met name dus het coördinatie
beleid in elk land t.a.v. de verschillende takken van 
transport -worden er in discussie gesteld. Een van de kern
problemen hier is, dat in meerdere landen spoorwegen en 
luchtvervoer worden beschouwd als instellingen van open
baar nut met bepaalde vervoersplichten, die niet primair 
"economisch" behoeven te functionneren. In Nederland daar
en-tegen baseert men zich op het standpunt, dat elk ver
keersbedrijf de kosten uit de opbrengst moet kunnen dekken. 

Als algemene richtlijn voor haar activiteit heeft de 
Conferentie niet op korte termijn tot taak tot een coördi
natie van het transportbeleid van alle landen over de 
gehele lijn te komen; men acht dit te hoog gegrepen. Eerst 
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wil men zich derhalve beperken tot het entameren van bepaal
de aspecten en onderdelen zoals hieronder opgesomd: 

a) de coördinatie der investeringen. 
Overeerigekomen werd, dat periodiek elk land zijn inves

teringsplannen zou overleggen, waarna deze in discussie 
gesteld zouden kunnen worden. T.a.v. de uitvoering zou elk 
land volledig vrij blijven. Deze programma's zal men dus 
voor de komende 5 jaar mo·eten gaan opstellen. 

b) internationale gezamenlijke financiering van bepaalde 
investeringen. 
De mogelijkheden op dit gebied zijn in studie doch t.a.v. 

2 projecten hebben de Ministers reeds een oordeel uitge
sproken: 

1e de oprichting van een gemeenschappelijke maatschappij 
voor de aankoop en financiering van spoorwegmateriaal 
(EUROFIMA). Dit lijkt mij een uiterst interessant 
project, dat met een behoorlijk kapitaal ( ± Zw frs 
50 millioen) zal starten, de verschillende orders zal 
plaatsen - met name die van reeds gestandaardiseerd 
materiaal - en vervolgens het materiaal verhuren of 
in huurkoop geven aan de geinteresseerde spoorweg
maatschappijen. Deze laatsten worden eigenaar nadat de 
volledige koopsom op bovenstaande wijze is betaald. 
Nadere bijzonderheden hoop ik t.z.t. te vernemen zodra 
men met de statuten eind Maart gereed is. 

2e e~n Europees fonds voor de financiering van wegen. 
Hoewel men in beginsel een dergelijk fonds heeft goed
gekeurd, schijnt de instelling ervan juridisch en 
financieel zoveel moeilijkheden te hebben, dat men er 
voorlopig niet toe zal overgaan. Inplaats daarvan is 
men echter overeengekomen desgewenst kleine groepen 
in te stellen van staten, die met een bepaald project 
bezig zijn. De bedoeling is, dan op deze wijze per 
project op een groepsgewijze afspraak te komen. 

c) rationalisatie en modernisatie der spoorwegen. 
Op dit gebfed zijn een aantal hoofdzakelijk op technisch 

gebied gelegen regelingen getroffen tussen de spoorwegmaat
schappijen der betrokken landen, zoals o.a. de wagonpool, 
een 6-tal standaardisatie overeenkomsten voor wagons, de 
herclassificatie van personen-rijtuigen, de EUROPEXPRES.~· 
Voorts is men bezig de electrificatie-systemen op elkaar 
af te stellen en de invoering van diesellocomotieven te 
stimuleren. 

d) unificatie van spoorwegtarieven. 
Er bestaat een grote verscheidenheid in hoogte en struc

tuur der spoorwegtarieven. Alvorens het probleem in zijn 
geheel aan te pakken, heeft men afgesproken zich voorshands 
te beperken tot een poging speciale tarieven voor de inter
nationale verbindingen in te stellen en eerst daarna over 
te gaan tot verdere unificatie. 

e) verbetering en ontwikkeling van de Europese wegen. 
Afgezien van het hiervoor reeds vermelde probleem van 

een gemeenschappelijke financiering van bepaalde wegen, 
houdt men zich o.a. bezig met de instelling van een gemeen
schappelijke procedure voor het verlenen van vergunningen 
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in die landen waar beperkingen bestaan t.a.v. buitenlandse 
voertuigen. Voorts werden een aantal technische protocollen 
vastgesteld met betrekking tot verkeerstekens, gewichten 
douane-regelingen e.a. ' 

f. problemen met betrekking tot de binnenvaart. 
De Hinisters keurden een niet uitputtende lijst goed van 

12 waterwegen, welke van Europees belang werden geacht, voor 
elk waarvan een zg. fact-finding workingparty van deskundigen 
uit de betrokken landen werd ingesteld teneinde de planning 
voor de uitvoering van die projecten voortgang te doen vinden 
op bilaterale of multilaterale basis. In een bijlage zult U 
de 12 projecten aantreffen. Voorts houdt men zich ook op dit 
gebied bezig met een regeling ter vereenVOUdiging van de 
douane-formaliteiten en de standaardisatie van de bakens. 

Ook de mogelijkheid van een coördinatie van de tarieven 
voor de binnenvaart is in behandeling. Men is het eens geworden 
over een drietal beginselen, t.w. dat 
a) een eventuele oplossing alle Europese binnenvolateren zou 

moeten omvatten; 
b) gelijkheid van behandeling in de binnenvaart; 
c) een geleidelijke etappewijse afschaffing van de beperkingen 

op cabotage. 
Regeringsonderhandelingen hierover zouden zo spoedig moge

lijk moeten beginnen. 

g. luchtvaart. 
De intergouvernementele samenwerking op het gebied van de 

luchtvaart geschiedt in de lCAO. Op initiatief van de AssembIle 
van straatsburg is vorig jaar-€en speciale vergadering gehou
den van de Europese leden, welke heeft geleid tot een aanbeve
ling voor de instelling van een European Civil Aviation 
Commission. Binnen deze groep zal men moeten trachten de vrij
heid van het luchtverkeer zoveel mogelijk te realiseren en 
met name geldt dit voor de zg. vijfde vrijheid. (Het recht 
van een maatschappij uit land A om in land B passagiers op te 
nemen bestemd voor land C). 

4. Regeling voor het spoorwegvervoer van kolen en staal in KSG 
verband: Na de in Januari jl. aangenomen resolutie van dè Raad 
van Ministers tot inschakeling van directe spoorwegtarieven 
voor kolen en staal, is de situatie hiervoor thans deze: 

a) alle discriminaties in de tarieven voor het vervoer van 
buitenlandse kolen en staal zijn opgeheven; 

b) directe tarieven zijn ingevoerd. Dit betekent, dat niet 
aan elke grens meer vaste aanslagen zullen worden geheven, 
doch dat - met een overgangsperiode van 2 jaar - nog 
slechts de halve vaste aanslag wordt geheven, zowel in het 
land van afzending als in het land van bestemming. Boven
dien betekent het, dat de degressie-coëfficient wordt be
rekend over het volledige traject van het vervoer en niet 
na elke grens voor het betrokken land opnieuw begint; 

c) de derde phase waaraan men nog niet toe is, moet inhouden 
een harmonisering van de structuur dezer s poorweg t arieven, 
dwz. gelijke degressie-coëfficienten, gelijke wijze van 
kostenberekening, laadvoorwaarden etc. 

d) tenslotte zullen de tarieven van de spoorwegen moet en wor
den geharmaniseerd met die van in de binnenvaart. 

5. Behalve de beide bovenstaande organisaties bestaan ook nog 
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a)de Centrale Commissie voor de Rijnvaart daterend uit 
1868, zetelend in Straatsburg werkend op intergouverne
mentele basis, dat behalve cobrdinatie-orgaan op regerings
niveau ook fungeert als ho.r~ van appàl voor de beslissin
gen van de speciale ho~n ingesteld voor de Rijnvaart; 

b)op het gebied van de luchtvaart is een interessante inter
gouvernementele organisatie, de SAS, een syndicaat bestaande 
uit de Zweedse, Deense en Noorse luchtvaartmaatschappijen, 
dat voor gezamenlijke rekening de Scandinavische luchtlijnen 
exploiteert, gemeenschappelijke vertegenwoordigingen in 
het buitenland heeft, gemeenschappelijke investeringen 
financiert en exploitatiewinsten deelt . 



Tabel 

1. de verbinding tussen Rijn, Main en Donau. Tot Wnrzburg 
is deze verbinding reeds gereed, terwijl in 1962 Bamberg 
bereikt zal moeten zijn; 

2. de kanalisatie van de Moezel, waardoor de industriegebie
den van de Saar~ Noord- Frankrijk en Luxemburg aansluiting 
op de Rijn, indien het plan tot uitvoering komt, kunnen 
krijgen; 

3. regularisering, resp. kanalisatie van de Rijn boven Bazel; 

4. de Belgische Maas en de daarop aansluitende internationale 
verbindingen; 

5. verbetering van de verbinding van Duinkerken met de Schelde 
en de daarop aansluitende internationale trajecten; 

6. verbetering van de verbinding tussen Schelde en Rijn; 

7. verbinding van Maas en Rijn; 

8. verdieping van de Rijn tussen Mainz en St. Goar; 

9. verbinding van de Rh8ne met de Rijn; 

10. verbetering van de Elbe; 

11. verbinding van Oder en Donauy 

12. verbinding tussen het Lago Maggiore en Venetië. 



EUROPESE SAfiiENWERKING OP HET GEBIED VAN DE ENERGIEVOORZIE
NING. 

ELECTRICITEIT. 

1. De thans bestaande samenwerking in Europa op het gebied van 
de elect~ici~eitvoorziening i~ geconcentreerd in de tlUnio1i1 I'0ur 
la coord~nat~on de la product~on et du transport dt~lectr~c~t~ii. 
Het doel is de uitwisseling van electriciteit te regelen wanneer 
bepaalde landen een surplus en andere over een tekort aan stroom 
beschikken. Dit is vooral van belang omdat er gebieden zijn waar 
de electriciteit wordt opgewekt in waterkrachtcentrales, welke 
in perioden van veel regelval een surplus aan stroom hebben en in 
perioden van droogte een tekort. Deze uitwisseling is hedenten
dage mogelijk, omdat de netten thans gekoppeld zijn en de stroom 
zodanig gestandaardiseerd, dat deze zonder moeite kan worden 
uitgewisseld. In feite is zodoende de im- en export van electri
oiteit geliberaliseerd. 

2. De vraag is gesteld of de mogelijkheid, dat men in de nabije 
toekomst overgaat tot de bouw van atoom-centrales geen perspectief 
biedt voor een Europese opzet voor de planning, financiering, 

. bouw en bAheer van dergelijke centrales. Dit zou natuurlijk 
bijzondere zin kunnen hebben indien deze centrales werkelijk van 
betekenis zijn voor de energievoorziening van West-Europa in het 
algemeen. Aangezien de electriciteitsbehoeften ~ reeds in 
Nederland - met ruim 6% per jaar toeneemt, lijken hier op het 
eerste gezicht wel mogelijkheden te liggen. ;t=== 

Een atoomcentrale immers, is au fond niet anders dan een 
gewone electrische centrale welke echter in plaats van met 
steenkool, olie of waterkracht wordt gestookt met uraniumo 

Voor de grootte van de centrale speelt de brandstof waarmee 
de energie wordt opgewekt echter slechts een ondergeschikte rol, 
omdat de brandstofkosten slechts een gering element van de kost
prijs van electriciteit uitmaken (naar ik heb begrepen gemiddeld 
20 à 25%). Verreweg het belangrijkste kosten-element in de 
eindprijs van electriciteit vormen de transportkosten (hoog
spanningsnet, transformatoren etc). 

Het bouwen van geweldige centrales - de grootste in Neder
land geplande centrale zal een vermogen van ± 500 Megawatt 
hebben bij een totaal in Nederland opgesteld vermogen van ± 2400 
Megawatt - heeft wel het voordeel dat hierdoor de kostprijs per 
geproduceerde eenheid electriciteit aan de centrale goedkoper 
wordt. Hiertegenover staat echter dat, hoe geconcentreerder de 
electriciteitsproductie - in zeer grote centrales dus - geschiedt, 
hoe langer het transportnet moet zijn en hoe hoger dè transport
kosten zullen zijno Het zijn deze transportkosten, die bijna 
kwadratisch toenemen met de afstand, welke de bouw van enkele 

~flrote centrales onrendabel en onaantrekkelijk maken. En dit ia kt 
~BO onafhankelijk van de brandstof, welke in die centrale wordt 

gebruikt. 

In elk gebied en in elk land zal men dus een zeker evenwicht 
moeten vinden t ussen e en groot aantal kleine cent ral es - met 
relatief hoge el ectrici teits productiekosten en relatief lage 

t ransportkos ten 



I F 
Uit gesprekken welke ik hierover had met Dr E.L. Kramer 

en Prof. van Staveren, is mij gebleken, dat hier enkele 
practische en technische moeilijkheden bestaan, die de kans 
op verwezenlijking van deze fraai klinkende perspectieven 
eigenlijk wel tot nul reduceren. 
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transportkosten - en enkele zeer grote centrales - met lage 
electriciteits productiekosten en hoge transportkosten. 

In Nederland meent men dit evenwicht ongeveer gevonden 
te hebben met een 18-tal centrales, waarvan op den duur de 
kleinere door grotere vervangen kunnen worden. 

Zoals gezegd wordt dit probleem van het juiste evenwicht 
niet ten principale anders wanneer men steenkool centrales 
gaat vervangen door atoom centrales. 

Het ziet er daarom naar uit dat naarmate de tecPniek het 
mogelijk maakt een economisch rendabel uranium verbrandings
apparatuur te fabriceren, ook Nederland ertoe zal overgaan 
enkele uranium stokende centrales te bouwen. 

Pleit dit voor een Europese opzet? 

Ik kan het eerlijk gezegd niet erg zien. Waarom zou men 
in Europees verband werken gaan uitvoeren, die van uitsluitend 
direct nationale betekenis zijn? De thans in aanbouw zijnde 
centrales worden toch ook gewoon nationaal door de nationale 
electriciteitsbedrijven gefinancierd. Er is m.i. evenmin 
aanleiding om de Rijksweg Rotterdam~en Haag met Europese gel
den door een Europese organisatie te laten verbeteren als om 
in Europees verband op uranium werkende electr1séhe centrales 
te gaan bouwen in Schiedam, Meppel of Roermond. Een tweede 
complicatie, welke wel belangrijk, zij het misschien niet 
volledig essentieel is, spruit voort uit het feit dat in Neder
land de electrische centrales het eigendom van de provincies 
of enkele gemeenten zijn. In de meeste Europese landen zijn 
deze dentrales in handen van particuliere maatschappijen. Dit 
maakt een gemeenschappelijke dow.z. inter-gouvernementele opzet, 
ook bijzonder lastig. 

Ook het idee van een alles omvattende Europese electrici
teitsmaatschappij stuit op deze moeilijkheid (noodzaak vooraf
gaande nationalisatie) af, afgezien van deoverweging dat 
economisch een dergelijke centralisatie geen enkele noodzaak 
heeft, ja waarschijnlijk afÀ~~~ maar verstarrend en bureaucrati
serend werkt. De koppeling van de belangrijkste netten is vol
doende. 

3. Een andere vraag is of het zinvol zou zijn de research met 
betrekking tot toepassingsmogelijkheden van atoomsplitsing ten 
behoeve van energieopwekking te Europeaniseren, bv. door de 
Nederlands/Noorse samenwerking op dit gebied uit te breiden 
tot een aantal andere staten. 

Of centralisatie van de research tot meerdere of betere 
resultaten leidt, lijkt mij betwijfelbaar. Wel kan het van 
belang zijn te komen tot een uitwisseling van hetgeen men in 
de verschillende laboratoria zelf heeft ontwikkeld. Een derge
lijke uitwisseling is echter iets anders dan een Europees 
research centrum. Bovendien stuit een dergelijke uitwisseling 
reeds onmiddellijk af op de angst die men heeft de vermeende 
eigen voorsprong, welke men begrijpelijkerwijs uit economische 
concurrentie-overwegingen 0 zo graag heeft, te verliezen. 



4. Tenslotte kan men zich nog afvragen of een gezamenlijke 
organisatie van de inkoop van de grondstof zin zou kunnen 
hebben, aangezien deze naar ik meen geheel van buiten Europa 
moet komen. De moeilijkheid is hier echter, dat enkele Europese 
landen in hun overzese gebiedsdelen dit uranium wel hebben. 
Het enige wat daarom van belang kan zijn - vooral wanneer men 
bevreesd is om Duitsland het uranium te bezorgen - is een ge
meenschappelijke organisatie voor de distributie van deze 
grondstof. Hieraan zou Amerika echter moeten deelnemen en dit 
brengt ons weer terug op de bekende plan van President Eisen
hower voor de oprichting van een z.g. atoombank. 

AARDGAS. 

Een Europese samenwerking t.a.v. de productie en distribu
tie van aardgas heeft geen enkel perspec"tief, omdat dit aard
gas in het algemeen dicht bij de bron moet worden afgezet. 
De voortbreng ervan is bovendien in handen van enkele particu
liere ondernemingen, welke voorzover nodig onderling daarvoor 
enkele regelingen hebben getroffen. 

GEOLOGISCHE EXPLORATIE. 

De geologische exploratie is in vrijwel alle Europese 
landen geheel in handen van enkele particuliere maatschappijen, 
welke hiervoor concessie hebben gekregen. Wat een intergouverne
mentele Europese samenwerking hier zou kunnen bereiken, is mij 
niet duidelijk. 
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-SAMENV~RKING OP HET GEBIED VAN MIGRATIE EN DE VRIJE ~ 
BEWEGING VAN ARBEIDERS IN EUROPA. 

Vermeldenswaard zijn alleen de regelingen, welke zijn getrof
fen in O.E.E.G. verband en in het kader van de KSG. 

De Assembl~e van Straatsburg heeft op dit gebied niet 
meer dan enkele zeer algemene vrome resoluties tot stand ge
bracht. Ook de ILO is niet verder gekomen. 

Qe re~eling in.O.E.E.G. verband (het besluit van de 
Ministersd . 30 October 1953). Werknemers uit een der O.E.E.C 
landen kunnen in een ander O.E.E.G. land werk aanvaarden, 
indien 

1) de werkgever uit dit andere land de bereidheid hiertoe 
te kennen heeft gegeven bij de aanmelding van de vacature 
aan de arbeidsburea~; 

2) geschikte nationale of reeds in het andere land werkzame 
arbeiders uit andere O. E.E .C. landen voor de betreffende 
vacature niet beschikbaar zijn; 

3) de betrokken arbeiders hiervoor zelf een aanvrage hebben 
ingediend en een werkvergunning krijgen. Dit laatste kan 
dan nog geweigerd worden indien men van mening is, dat de 
arbeidsvrede hierdoor in gevaar gebracht zou kunnen worden. 

Is aan al deze voorwaarden voldaan~ dan nog wordt deze 
arbeider niet behandeld op voet van gel~jkheid met nationale 
arbeidskrachten. Het voorstel om dit het geval te doen zijn 
na 5 jaar onafgebroken arbeid in het ontvangende land, is 
afgestuit op verzet van Frankrijk. Men is niet verder gekomen 
dan de afspraak, dat na deze 5 jaar de werkvergunning moet 
worden verlengd op dezelfde voorwaarden, e.e.a. weer behoudens 
bepaalde dringende redenen van nationale politiek. 

De regeling in KSG verband heeft iets meer betekenis. 
Op grond van art . 69 van het Verdrag zullen de deelnemende 
staten t.a.v. werknemers, die de nationaliteit bezitten van 
een der deelnemende staten en geschoold zijn voor een beroep 
in de kolenmijnen en staalindustrie 1 elke op de nationaliteit 
van deze werknemers gegronde beperk~ng met betrekking tot hun 
tewerkstelling in deze industrieën opheffen. De getroffen 
regeling is thans zo, dat werknemers, die in een ander land 
hun beroep in de kolen- of staal-industrie willen uitoefenen, 
op verzoek een arbeidskaart kunnen krijgen. De verlen'ing 
hiervan is met de nodige waarborgen van getuigschriften etc. 
omgeven. Deze arbeidskaart is slechts geldig in de sector 
kolen of staal ten behoeve waarvan zij is uitgereikt. 

De aldus toegelaten arbeiders vallen niet onder de wette
lijke bepalingen t.a.v. de toelating van vreemdelingen voor
zover het de uitoefening van bezoldigde beroepen betreft. 

Het tot elkaar brengen van ·vraag en aanbod geschiedt 
via de bestaande arbeidsbureau., welke het verzoek van werk
nemers doorgeven aan de arbeidsbureau. van het district waar
in de betrokken werknemer wenst te worden tewerkgesteld. Ook 
de vraag van de werkgevers kan desgewenst op deze wijze 
worden doorgegeven. Het is dus niet de bedoeling, dat de 
Hoge Autoriteit of een soortgelijk orgaan hier bemiddelt. 
\/el is er een zg. technische commissie, die tot taak heeft 
erop toe te zien, dat de betrokken voorschriften worden toe
gepast en eventuele voorstellen kan doen aan de regeringen 
om de wijze waarop vraag en aanbod tot elkaar gebracht kunnen 
worden, te verbeteren. 


